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حضرت آیت الله خامنه ای ضمن تشکر از ملت ایران 
به خاطر حضور در پای صندوق های رای فرمودند: 
حضور مردم در انتخابات ۱۱ اسفند یک جهاد بود.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
دیروز بعد از کاشت ۳ اصله درخت که همزمان با روز درختکاری 
انجام شد، از حضور ملت ایران در پای صندوق های رأی در ۱۱ 
اسفند تشکر کردند و گفتند: حضور ملت ایران در انتخابات انجام 
وظیفه اجتماعی و تمدنی و یک جهاد بود.رهبر انقلاب اسلامی 
افزودند: دشمنان حدود یکسال با تبلیغات خود تلاش کردند تا 
مردم را از حضور در انتخابات منصرف کنند و انتخابات از رونق 
بیفتد اما مردم با حرکت بزرگ و حماسه آمیز خود در ۱۱ اسفند، به 
مواجهه با تلاش دشمنان رفتند، بنابراین این حرکت یک جهاد 
بود.حضرت آیت الله خامنه ای از دست اندرکاران انتخابات اعم از 

مسئولین برگزاری، تبلیغات و حفظ امنیت نیز تشکر و قدردانی 
کردند.رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به وقوع سیل در 
بخش های جنوبی استان سیستان و بلوچستان و خسارت های 
وارد شــده به مردم تاکید کردند: کمک ها و امدادهایی که از 
طرف بخش های دولتی و غیر دولتی در حال انجام است، باید 
ادامه پیدا کند و کســانی هم که توانایی ورود به امداد و کمک 
را دارند، برای کمک رسانی وارد شوند.حضرت آیت الله خامنه ای 
در سخنان خود با اشاره به روز درختکاری، کاشت درخت را یک 
سرمایه گذاری باصرفه و پرسود خواندند و افزودند: درخت دارای 
ثمرات زیادی همچون افزایش اکسیژن هوا و مقابله با آلاینده ها 
است، بنابراین یک سرمایه گذاری پرسود است به خصوص در 
شرایط زندگی ماشینی امروز که متأسفانه آلاینده ها افزایش پیدا 
کرده اند.به گزارش مهر، ایشان اهتمام اسلام را بر ارتباط انسان 

با طبیعت و همچنین مراقبت از طبیعت یادآور شدند و با اشاره 
به غرس ســه اصله درخت برای نشان دادن اهتمام بیشتر به 
درختکاری، از جمله کاشت یک درخت زیتون گفتند: برای اعلام 
همبستگی و همدلی با مردم مظلوم و البته بسیار مقاوم فلسطین، 
یکی از درخت هایی که امروز کاشته شد، درخت زیتون بود و این 
اقدام نمادین در واقع برای ابراز سلام به آنها بود و اینکه بگوییم 
همواره حتی در کاشت درخت نیز به یاد مردم فلسطین هستیم.

رهبر انقلاب اسلامی علاوه برکاشت نهال زیتون، یک اصله 
نهال »ســرو لاوسون« و یک اصله نهال »انَجیلی« را که در 
داخل تولید شده اند، غرس کردند.درخت َ»انجیلی«، یک درخت 
بومی جنگل های مازندران است که علاوه بر استفاده از چوب 
سخت آن در مصارف مختلف، ریشه و برگ های آن نیز استفاده 

دارویی دارند.

رهبر انقلاب پس از غرس سه اصله نهال؛

حضور مردم در انتخابات ۱۱ اسفند »جهاد« بود
 ایران از ارتقای سطح تعاملات

 با پاکستان استقبال می کند
رییس جمهور کشورمان در گفت وگو با شهباز شریف گفت: ایران از ارتقای 
سطح تعاملات با پاکستان در چارچوب سیاست تقویت روابط با همسایگان 

استقبال می کند.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی شامگاه دوشنبه در گفتگوی تلفنی با آقای »محمد شهباز 
شریف«، ضمن تبریک مجدد انتخاب وی به عنوان نخست وزیر جدید پاکستان، اظهار امیدواری 
کرد که روابط و همکاری های فیمابین ملت و دولت دو کشور در دوره جدید، با اراده و تدبیر سران 
تهران و اسلام آباد بیش از پیش در عرصه های مورد علاقه گسترش یابد.رئیس جمهور با بیان 
اینکه روابط ایران و پاکستان فراتر از همسایگی متکی بر پیوندها و نزدیکی های عمیق تاریخی و 
فرهنگی استوار است، گفت: جمهوری اسلامی ایران در چارچوب سیاست تقویت و تعمیق روابط 
با همسایگان و کشورهای اسلامی، از ارتقای سطح تعاملات و مناسبات دوجانبه، منطقه ای 
و بین المللی با کشور دوست و برادر جمهوری اسلامی پاکستان استقبال می کند.رئیسی ابراز 
امیدواری کرد که دولت جدید پاکستان بتواند در جهت پیشرفت و رشد بیش از پیش این کشور 
گام های بلند و موفقی بردارد و از خداوند متعال موفقیت وی و دولت جدید و سعادت و بهروزی 
مردم شــریف پاکستان را مسئلت کرد.به گزارش مهر،  »محمد شهباز شریف« نخست وزیر 
پاکستان نیز در این مکالمه تلفنی ضمن قدردانی از ابراز لطف و تبریکات رئیس جمهوری اسلامی 
ایران، ابراز امیدواری کرد که روابط فیمابین در پرتو اراده سران و مساعی مشترک مسئولان دو 
دولت بیش از پیش در همه ابعاد ارتقا یابد.نخست وزیر پاکستان ابراز اطمینان کرد که دو کشور با 
تکیه بر پیوندهای عمیق دوستی مردم ایران و پاکستان می توانند گام های مؤثری در مسیر بالفعل 

کردن ظرفیت های متنوع موجود در مسیر تأمین منافع متقابل بردارند.

استاندار تهران:
بودجه استان تهران کفاف نیازمندی هایش را نمی دهد

استاندار تهران با اشاره به اینکه بودجه استان تهران کفاف نیازمندی های آن 
را نمی دهد، گفت: ما از طریق نمایندگان شورای اسلامی پیگیر هستیم تا با 
بازنگری در این امر به ما کمک کنند و اگر در سال ۱۴۰۲ نشد، در سال ۱۴۰۳ 

هم پیش بینی لازم صورت بگیرد.
»علیرضا فخاری« استاندار تهران درباره ساخت و ساز غیرمجاز در بستر رودخانه ها و حریم 
رودخانه ها ماموریت به مدیریت بحران استان تهران داده شده است تا اقداماتی صورت بگیرد، 
گفت: به نظر می رسد، یکی از مشکلات نه تنها ما بلکه کل کشور ساخت و سازهای غیرمجاز 
است. اقدامی که با دورزدن قانون و عدم توجه به قانون شکل گرفته است.وی ادامه داد: طبیعی 
است که مسئولان ذیربط باید با این پدیده برخورد درست و قانونی انجام دهند. ساخت و ساز 
غیرمجاز یا ناشی از تغییر کاربری ها و یا ساخت در حرائم شهرها و روستاها است و یا به تعبیری 
ساخت غیراصولی است که در محدوده قانونی شهرها صورت می گیرد. در مجموع  عدم رعایت 
قانون به عنوان سرفصل مشترک همه این موضوعات است.استاندار تهران در گفت وگو با ایلنا 
تصریح کرد: سیر فرآیندهای قانونی برای اخذ مجوز برای جلوگیری از بارگذاری خارج از قاعده 
در قانون پیش بینی شده است و سازندگان به شکل های مختلف موظف به رعایت آن هستند. از 
جمله موضوعاتی که ما در بحث های ساخت و ساز داریم در حرائم رودخانه ها است که اولویت 
رسیدگی را دارد و در دستور کار است و برای همه فرمانداری ها و بخشداری ها در اولویت و در 
دستور کار قرار گرفته است. فخاری در بخش دیگری از صحبت های خود درباره بودجه استان 
تهران برای سال ۱۴۰۳ گفت: ما مدعی هستیم که متناسب با رشدی که برای تهران در نظر 
می گیریم و ظرفیت پذیری که وجود دارد و به لحاظ کسری و کمبودهایی که در حوزه زیرساختی 
داریم آنچه که به عنوان بودجه مد نظر اســت کفاف نیازمندی های استان تهران را نمی دهد. 
بازنگری در این امر یک الزام است و باید با توجه به جمعیت پذیری و رشد جمعیت و نظامات 
مربوط به حمل و نقل، نظامات مربوط به بهداشت و نظامات مربوط به آموزش همه این موارد 
را در نظر بگیریم.وی تصریح کرد: فکر می کنم تناسب منطقی بین سقف بودجه و میزان بودجه 
وجود ندارد و ما از طریق نمایندگان شورای اسلامی پیگیر هستیم تا با بازنگری در این امر به ما 
کمک کنند و اگر در سال ۱۴۰۲ نشد در سال ۱۴۰۳ پیش بینی لازم صورت بگیرد.وی همچنین 
درباره راهکارهای مناسب برای پیشگیری از مشکلات ناشی از کمبود آب در تابستان سال آینده 
گفت: یکی از موضوعات مصرف بهینه هم از طریق آموزش و هم از طریق آماده سازی افکار 
عمومی برای چگونگی استفاده از آب است. اما به واقع مهمترین عاملی که می تواند به ما کمک 
کند که به چالش آب نرسیم، درست مصرف کردن آب است که اصحاب رسانه برای آگاه سازی 

مردم برای چگونگی مصرف آب می توانند نقش آفرین باشند.

 طرح ساماندهی نیروهای غیررسمی 
آموزش و پرورش در دستور کار قرار گیرد

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس خواستار در دستور کار قرار 
گرفتن طرح ساماندهی نیروهای غیررسمی آموزش و پرورش شد.

 محمد وحیدی در جلسه علنی دیروز مجلس گفت: ۱۲۰ نماینده مجلس درخواست بررسی با 
اولویت طرح ساماندهی نیروهای غیررسمی آموزش و پرورش را مطرح کردند که لازم است برای 
رفع مشکلات آموزش و پرورش هرچه سریع تر این موضوع در دستور کار قرار گیرد.به گزارش 
ایسنا، این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با بیان اینکه این طرح بار مالی ندارد، یادآور 
شد: با شروع سال تحصیلی با حجمی از بازنشستگان مواجهیم که باید برای تامین نیروی انسانی 

تصمیم گیری شود وگرنه با مشکل مواجه خواهیم شد.

افزایش سن بازنشستگی باید داوطلبانه باشد
نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: باید مصوبه افزایش سن بازنشستگی در 

مجلس اصلاح شود، به گونه ای که این موضوع داوطلبانه باشد.
حجت الاسلام سیدمحمدرضا میرتاج الدینی در جلسه دیروز مجلس در تذکری شفاهی، اظهار 
کرد: در ایام تبلیغات انتخاباتی درباره مصوبه مجلس پیرامون سن بازنشستگان تصمیم گرفتیم و 
مجلس آنچه را که دولت در لایحه برنامه هفتم توسعه آورده بود، تأیید کرد.وی ادامه داد: بسیاری 
از مردم مخالفت خود را به من اعلام کردند و به آن ها گفتم که بسیاری از نمایندگان می خواهند 
این مصوبه را اصلاح کنند، چرا که افزایش سن بازنشستگی در محیط کارگری به هیچ وجه قابل 
پذیرش نیست.به گزارش مهر، نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: باید یک اصلاحیه ای در این 
مصوبه اعمال شود تا افزایش سن بازنشستگی به صورت داوطلبانه باشد و محیط کارگری را از 

محیط کارمندی جدا کنیم.

آخرین وضعیت مرحله دوم توزیع سود سهام عدالت
 ۹ شرکت سود مشمولان را واریز نکردند

مدیرعامل سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه گفت: ۹ شرکت  
هنوز سود مشمولان سهام عدالت را به حساب های این شرکت واریز نکرده اند.

محمد باغســتاتی در خصوص آخرین وضعیت مرحله دوم توزیع سود سهام عدالت سال مالی 
منتهی به ۲۹ اسفندماه ۱۴۰۱ شرکت های سرمایه پذیر اشاره کرد اعلام کرد: با وجود رایزنی ها و 
مکاتبات سازمان بورس و اوراق بهادار و سپرده گذاری مرکزی با شرکت های سرمایه پذیر مبنی بر 
واریز سود سهام عدالت اما تاکنون ۹ شرکت  سود مشمولان سهام عدالت را به حساب های سمات 
واریز نکرده اند.وی خاطر نشان کرد: سپرده گذاری مرکزی آخرین مکاتبات و رایزنی های خود را با 
این ۹ شرکت انجام داده تا بتوان هرچه سریع تر با دریافت سودها، محاسبات و اقدامات لازم را برای 
پرداخت سود مشمولان سهام عدالت انجام دهد.باغستانی در مورد مشمولان سهام عدالت که هنوز 
سود خود را دریافت نکرده اند، افزود: حدود یک میلیون سهامدار سهام عدالت همچنان با مشکل 
شماره شبای معتبر بانکی روبرو هستند، این افراد در صورتی که در سامانه سجام )Sejam.ir( ثبت 

نام و یا اطلاعات خود را به روزرسانی کنند، در فرآیند دریافت سود قرار خواهند گرفت.
مهلت ثبت نام وراث متوفیان سهام عدالت برای دریافت سود

مدیرعامل سپرده گذاری مرکزی درباره واریز سود به وراث متوفیان سهام عدالت نیز گفت: این افراد 
تا ۱۷ اسفندماه جاری فرصت دارند تا با ثبت نام در سامانه میراث در فهرست دریافت کنندگان سود 
سهام عدالت سال ۱۴۰۲ قرار گیرند.به گزارش تجارت نیوز،  وی اظهار داشت: وراث متوفیان سهام 
عدالت با مراجعه به شعب شرکت های کارگزاری و یا بانک های ملی ایران، ملت، پارسیان و تجارت 
می توانند فرایند ثبت نام خود را در سامانه میراث انجام دهند.باغستانی در پایان اعلام کرد: در مرحله 
نخست واریز سود سهام عدالت سال مالی منتهی به ۲۹ اسفندماه ۱۴۰۱ که در اواخر آذرماه امسال 

انجام شد، سپرده گذاری مرکزی به حساب بیش از ۴۳ میلیون سهامدار سود واریز کرد.

 الزام دریافت شماره برگ سبز خودرو 
و شماره شاسی برای فروش لاستیک 

سامانه جامع تجارت اعلام کرد از تاریخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۳ در زمان ثبت اسناد 
فروش به مصرف کننده تایر سواری، شماره برگ سبز خودرو و ۵ رقم انتهای 

شماره شاسی به صورت الزامی دریافت می شود.
به گزارش مهر، ســامانه جامع تجارت اعلام کرد، با هماهنگی صورت گرفته با فراجا جهت 
استعلام اطلاعات خودرو، از تاریخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۳ در زمان ثبت اسناد فروش به مصرف کننده تایر 
سواری، شماره برگ سبز خودرو و ۵ رقم انتهای شماره شاسی به صورت الزامی دریافت می شود.

همچنین کدملی و شماره تلفن همراه تحت مالکیت کاربر نیز مانند قبل دریافت می شود. لذا 
اسناد قبلی با شماره شاسی و موتور تا این تاریخ در سامانه ثبت شود و پس از این تاریخ امکان 

ثبت با مقادیر قبلی نخواهد بود.

اخبار کوتاه 

مرکز پژوهش های مجلس گزارشی منتشر کرده است 
که نشان می دهد جمع مالیات حاصل از خانه های لوکس 
و خالی و در ۱۱ ماه ابتدایی سال ۱۴۰۲ به ۵۰ میلیارد 
تومان هم نمی رسد. این در حالی ست که دولت سیزدهم 
مالیات ســتانی از این واحدها را یکی از محوری ترین 
سیاست های خود برای کنترل بازار مسکن می داند. اما 
چرا مالیات بر خانه های خالی در ایران ضمانت اجرایی 

ندارد؟
به گزارش خبرآنلاین،مرکز پژوهش های مجلس به تازگی گزارشی 
منتشر کرده است که دربرگیرنده عملکرد درآمدهای مالیاتی کل کشور 

از آغاز سال ۱۴۰۲ تا پایان بهمن ماه سال جاری است.
بخشی از این گزارش، گویای مالیات ستانی از ثروت است که املاک 

و مستغلات را نیز شامل می شود.
مالیات خانه های لوکس کمتر از ۴۳ میلیارد تومان شد!

بر این اساس، مالیات بر نقل و انتقال سرقفلی حدود سه هزار میلیارد 
تومان و مالیات بر نقل و انتقال املاک ۶ هزار میلیارد تومان بوده است، 
اما نکته قابل توجه این آمارها، مربوط به خانه های لوکس و خالی است.
طبق ارقام مربــوط به گزارش مرکز پروژهش های مجلس، درآمد 
مالیاتی حاصل از مالیات بر واحدهای مسکونی گران قیمت، ۴۲ میلیارد 
و ۸۵۰ میلیون تومان برآورد شده و همچنین درآمد حاصل از مالیات بر 
واحدهای مسکونی خالی از سکنه تنها سه میلیارد و ۸۰۲ میلیون تومان 
بوده است! این در حالی ست که دولت، مالیات خانه های خالی و لوکس 
را یکی از محوری ترین سیاست های دولت برای کنترل بازار مسکن 
در سال ۱۴۰۲ می دانست.در این بین، لایحه بودجه ۱۴۰۳ نیز حاکی از 
آن است که این دو محل برای مالیات ستانی بار دیگر مورد توجه دولت 
ســیزدهم قرار گرفته است.این تکرار در حالی ست که دولت در سال 

جاری هیچ گونه اقدام مثبتی در این زمینه انجام نداده و اکنون در ۱۱ماه 
ابتدایی سال ۱۴۰۲، میزان مالیات ستانی از دو محل خانه های خالی و 
خانه های لوکس، تنها به اندازه قیمت یک خانه لوکس بوده است. اما 
دلیل اینکه اخذ مالیات از خانه های خالی و لوکس کارآیی ندارد چیست؟

 چرا دولت در مالیات ستانی از خانه های خالی
 شکست می خورد؟

ماجرای مالیات  خانه های خالی به دهه ها قبل بازمی گردد و طرح آن 
ابتدا در سال ۱۳۵۲ مطرح شد، اما در تمام این سال ها هیچ دولتی موفق 

نشده است که بار مالیات خانه های خالی را سالم به مقصد برساند.
اولین دلیل در این باره را می توان مشکل در شناسایی واحدهای خالی 
و لوکس دانست، زیرا هیچ گاه پایگاه داده  معتبری برای ثبت معاملات 
مسکن وجود نداشته است.همچنین نهادهای دولتی که در این زمینه 
می توانند همکاری کنند تا کنون از این امر امتناع کرده اند. برای مثال 
وزارت نیرو باید قبوض آب و برق این واحدها را بررســی کند و اداره 
گاز و شهرداری در این عرصه مشارکت داشته باشند، اما بدنه دولت 
در این باره هماهنگ و همکار نیست.مجید گودرزی، کارشناس حوزه 
مســکن در این باره به »تجارت نیوز« گفته است: »شهرداری برای 
حدود ۲۰ هزار واحد مسکونی در تهران پروانه پایان کار صادر نکرده 

است تا مشمول مالیات خانه های خالی نشوند!«
گودرزی ادامه داده است: »اکنون شرایط به گونه ای رقم خورده است 
که مالیات خانه های خالی مزیت محسوب می شود، زیرا وقتی خالی 
می ماند قیمت ملک بیشتر می شود و در صورتی که از آن استفاده شود 

قیمت ملک کاهش پیدا می کند.«
 شیوه قیمت گذاری مسکن 

مانع تحقق اهداف مالیاتی ست
این کارشناس مسکن مشخص نبودن قیمت ملک در ایران را یکی 

دیگر از عوامل ناکامی دولت در اخذ مالیات از خانه های خالی دانسته 
و بیان کرده اســت: »در حال حاضر مشکل اصلی در زمینه مسکن 
و مالیات بر خانه های خالی، مشخص نبودن قیمت واحدهاست. در 
برخی کشورها مالیات بر خانه ها، ابزار مهمی برای کنترل واحدهای 
مسکونی است، ولی در ایران چون نمی توان قیمت مشخصی تعیین 
کرد در نتیجه مالیات ستانی از آن دشوار می شود. این کشورها به صورت 

منطقه ای قیمت املاک را تعیین می کنند.«
مالیات بر خانه های خالی در ایران، معادله  

چندمجهولی ست
گودرزی مالیات بر خانه های خالی را در ایران معادله ای چندمجهولی 
معرفی کرد و گفته اســت: »یکی از مجهولات، قیمت ملک است؛ 
دیگری مدت زمان خالی بودن ملک و عدم همکاری نهادها با دولت 
است. در نهایت نیز مجهول مهم در این زمینه مسئله قانون مالیات بر 
خانه های خالی است که از کارشناسی لازم برخودار نیست و ضمانت 

اجرایی نیز ندارد و دولت در این زمینه ناکام مانده است.«
گودرزی سرنوشت مالیات ستانی از خانه های خالی در سال آینده را 
ناکامی دانســت و بیان کرد: »طبیعتا این موضوع در سال ۱۴۰۳ نیز 
مثل سال های قبل پیش می رود، چون قانون آن تبصره های زیادی 
دارد و نهادهایــی که باید با دولت برای شناســایی خانه های خالی 
همکاری داشــته باشند وارد ماجرا نمی شوند. باید ضوابط و مقرراتی 
نیز برای نهادهای دولتی طرح ریزی شود تا این موضوع جرم انگاری 

قلمداد شود.«
به نظر می رسد تا زمانی که دولت زیرساخت مناسبی برای شناسایی 
این واحدها و دیگر موارد مربوط به آنها فراهم نکند، در مالیات گیری 
از این واحدها موفق نخواهد شد و علاوه بر نداشتن درآمد کافی برای 

دولت، کمکی نیز کنترل بازار مسکن نمی کند.

رییس ســازمان هواپیمایی کشور گفت: 
ســازمان هواپیمایی در نرخ گذاری بلیت 
پروازهای خارجی دخالتی ندارد؛ ایرلاین ها 
براساس هزینه  فرودگاه مقصد،قیمت بلیت 
را تعیین می کنند و هزینه ها براساس »دلار« 

است.
محمد محمدی بخش رئیس ســازمان هواپیمایی 
کشــور در خصوص نحوه قیمت گــذاری و فروش 
بلیت های خارجی، گفت: قیمت گذاری بلیت پروازهای 

خارجی متناسب به هزینه فرودگاه مقصد و خود شرکت هواپیمایی خواهد بود؛ البته میزان عرضه و تقاضا نیز در 
قیمت گذاری بلیت تأثیرگذار خواهد بود.

معاون وزیر راه و شهرسازی در خصوص قیمت فعلی بلیت تهران- نجف، تاکید کرد: قیمت گذاری پروازهای 
تهران- نجف و بالعکس صرفاً در بازه زمانی اربعین با دستور دولت یک نرخ معین تعیین می شود، آنهم به دلیل 
تنظیم بازار و حجم زیادی از تقاضا که زوار به عتبات عالیات دارند.وی تصریح کرد: باید توجه داشت فرودگاه نجف 
جز گران ترین فرودگاه های دنیا محسوب می شود؛ زیرا خصوصی است. هم اکنون قیمت گذاری بلیت های نجف 
برعهده شرکت های هواپیمایی خواهد بود و سازمان هواپیمایی دخالتی در نحوه قیمت گذاری بلیت های خارجی 

نخواهد داشت. البته هزینه فرودگاه های مقصد براساس پایه پولی »دلار« است.
محمدی بخش گفت: براساس ابلاغیه معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی طی یک بازه زمانی فروش 
چارتری بلیت ممنوع خواهد بود و اگر شرکتی در این بازه زمانی بلیت فروخته باشد؛ آن پرواز انجام نخواهد شد و 

آن شرکت متخلف محسوب می شود.
 به گزارش مهر، فروش بلیت چارتری به خصوص به نجف در بازه تاریخی )۲۴ اسفندماه( تا)۱۷فرودین۱۴۰۳( 
طبق دستور وزارت راه و شهرسازی ممنوع خواهد بود؛ اما با توجه به آستانه ماه مبارک رمضان برخی از ایرلاین دچار 
 تخلف گران فروشی شوند که نیازمند تمهیدات جدی از سوی وزرات راه و شهرسازی و سازمان هواپیمایی کشور 

خواهد بود.

رئیس سازمان هواپیمایی کشور:

شکست مالیاتی دولت در بخش مسکن  تعیین قیمت   پروازهای خارجی 
به سازمان  هواپیمایی مربوط نیست

دولت و بانــک مرکزی در ماه های اخیر بــر افزایش پرداخت 
تسهیلات تکلیفی، به ویژه وام ازدواج تاکید فراوانی داشته اند. اما 

علت این تاکید چیست و چه نتایجی دارد؟
مدت هاســت که مثلث بانک مرکزی، دولت و مــردم، بانک ها را در منگنه 
گذاشــته اند و خواستار تسهیل و تسریع پرداخت وام های تکلیفی، از جمله وام 
ازدواج هســتند. چراکه به زعم کارشناسان، دولت ها و بانک مرکزی ، نه تنها از 
این وام ها به عنوان ابزاری برای اعمال سیاست های اجتماعی خود بهره می برند، 
بلکه آنها را عاملی برای افزایش محبوبیت خود بین مردم می دانند.از سوی دیگر، 
نرخ های سود ناچیز در مقایسه با نرخ تورم کشور و همچنین دوره های بازپرداخت 
طولانی این تسهیلات سبب شده که وام ازدواج و فرزندآوری نیز فرصتی جذاب 
برای مردم و واجدان شــرایط باشد؛ طوری که در این سال ها، بازار پرتب وتابی 

تحت عنوان خرید و فروش وام ازدواج و دیگر وام های مشابه ایجاد شده است.
در این میان اما بانک ها میلی به پرداخت این تسهیلات ندارند؛ چراکه از یک 
طرف نرخ ســود پایین این وام ها نمی تواند درآمدی قابل قبول برای بانک ها 
ایجاد کند و از طرف دیگر، امکان اعتبارســنجی مناسب و اخذ تضامین کافی 
برای اعطای این وام ها را ندارند.از همین روی، بانک ها در سال ها اخیر مخاطب 
اولتیماتوم های متعدد از سوی بانک مرکزی و دولت بوده اند تا عملکرد خود در 
زمینه پرداخت این وام را بهبود ببخشــند. دستوراتی که نه تنها با وجود تکرار 
مکرر، آنطور که باید و شاید موثر نبوده اند، بلکه با استناد به اظهارات کارشناسان 

اقتصادی، می توانند مخرب نیز باشند.
جدیدترین دستور بانک مرکزی در زمینه تسهیلات ازدواج

افزایش نگرانی ها نسبت به چالش افزایش میانگین سن ایرانیان و پیر شدن 
جمعیت کشــور در سال های آینده، حمایت از ازدواج و فرزندآوری را به یکی از 
اولویت های اصلی دولت ها در سال های اخیر تبدیل کرده است. دولت ها در این 
مدت از ابزارها و سیاست های متعددی در راستای تشویق به ازدواج و فرزندآوری 
استفاده کرده اند که شاید یکی از مهم ترین آنها، پرداخت وام ازدواج و تسهیلات 
فرزندآوری باشد؛ به طوری که حتی هر دولت یا هر رئیس کل بانک مرکزی، 
میزان پرداخت این تسهیلات را به عنوان دستاوردی در رزومه خود می گنجاند. در 
نتیجه این موارد، بانک مرکزی و دولت در چند ماه گذشته، بارها به شبکه بانکی 

دستور داده اند که عملکرد خود در زمینه پرداخت این وام ها را بهبود ببخشند.
به گزارش تجارت نیوز، در تازه ترین نمونه این دســتورات، بانک مرکزی در 
روز ۵ اسفند ماه با ابلاغ بخشــنامه ای خطاب به به مدیران بانک های عامل 
در پرداخت وام ازدواج، تاکید کرد: »پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج با 
ضمانت فراتر از حدود قانون تخلف محسوب می شود و در مراجع ذی صلاح قابل 
پیگیری می باشد، ضمن آنکه مسئولیت حسن اجرای پرداخت تسهیلات مزبور 
نیز، به عهده بانک مرکزی، بانک ها و مؤسسات اعتباری، کلیه مدیران و کارکنان 

ذی ربط می باشد.«
 سابقه طولانی بانک مرکزی در صدور دستور 

پرداخت وام ازدواج
 بخشنامه جدید بانک مرکزی، تنها یک نمونه از دستورات متعدد این نهاد به 
بانک ها برای افزایش پرداخت وام ازدواج بود و با نگاهی گذرا به وبسایت بانک 
مرکزی، می توان موارد مشابه متعددی را پیدا کرد.برای نمونه، در روز ۹ دی ماه 
بــود که محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی درباره موضوع وام ازدواج 

گفت: »از آنجایی که پرداخت تسهیلات ازدواج به تمام متقاضیان از دغدغه های 
ریاست محترم جمهوری است و همنچنین با توجه به تعداد بالای متقاضیان 
و اهمیت موضوع برای آحاد جامعه، برنامه های مدونی در بانک مرکزی برای 
پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزند به متقاضیان داریم تا دسترسی تمام متقاضیان 
به این تسهیلات فراهم شود که این برنامه از هفته های آتی و با تامین منابع لازم 

از سوی شبکه بانکی اجرایی خواهد شد.«
تنهــا دو روز پس از اظهارات فرزین نیز بانک مرکزی با تاکید دوباره بر لزوم 
تسهیل پرداخت وام ازدواج، از اضافه شدن دو بانک قرض الحسنه رسالت و مهر 

ایران به بانک های عامل پرداخت این وام خبر داد.
همچنین در خرداد ماه امســال نیز بانک مرکزی بسته ۱۵ بندی نظارتی - 
اعتباری تسهیل و تسریع وام ازدواج را ابلاغ و در آن به مواردی از جمله تعیین 
شعبه پرداخت وام حداکثر ۱۵ روز پس از ثبت نام، مدت ۱۰ روزه بانک ها برای 
پرداخت این تسهیلات پس از تکمیل مدارک واجدان شرایط و لزوم پایبندی 

بانک ها به اخذ تنها یک ضامن تاکید کرد.
ماموریت  غیرممکن!

البته دستورات صادر شده خطاب به بانک ها، به بانک مرکزی محدود نمی شود و 
دولت، به ویژه رئیس جمهوری نیز سابقه ای پربار در این زمینه دارند. با این وجود 
شاید عجیب ترین این دستورات به تیر ماه سال جاری بازگردد، زمانی که ابراهیم 
رئیسی در نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی دستورا داد که صف وام ازدواج تا 

پایان تابستان به صفر برسد.
این در حالیست که صف وام ازدواج در آن زمان حدود ۳۹۲ هزار نفر بود و جمع 
کردن آن به بیشتر از ۷۸ هزار میلیارد تومان منابع نیاز داشت. علاوه بر آن، نکته 
بدیهی دیگری که به نظر می رسد رئیسی در صدور این دستور به آن توجهی 
نکرده، پیوستگی و سیال بودن جریان ورود و خروج متقاضیان این تسهیلات 
است. به عبارت دیگر، همواره افراد جدید وارد صف وام ازدواج می شوند و صفر 

شدن صف این وام، عملا غیرممکن است.
ناترازی بانک ها؛ نتیجه تسهیلات تکلیفی

دولــت و بانک مرکزی در حالی به طور مــداوم بر افزایش پرداخت وام های 
تکلیفی تاکید می کنند که کارشناســان اقتصادی، همواره درباره ریسک های 
بالقوه پرداخت این تسهیلات هشدار داده اند.برای نمونه، وحید شقاقی شهری، 
کارشناس اقتصادی، در گفتگویی که چندی پیش با تجارت نیوز داشت، گفت: 
»تسهیلات تکلیفی که مجلس مدام بر دوش شبکه بانکی می گذارد، یک از 
آفت هایی است که ناترازی نظام بانکی را تشدید می کند و بهبود این موضوع، به 

یک مقاومت جدی از سوی بانک مرکزی و دولت نیاز دارد.«
همچنین احمد حاتمی یزد، مدیرعامل اسبق بانک صادرات نیز در گفتگو با 
تجارت نیوز تاکید کرد: »این تسهیلات تکلیفی که دولت، مجلس و بانک مرکزی 
بر بانک ها تحمیل می کنند، می تواند موجب ورشکســتگی بانک ها شود. زیرا 
ممکن این تسهیلاتی که بانک ها به اجبار پرداخت می کنند، به بانک بازنگردد 
و به این ترتیب، سپرده های مردم به خطر می افتد. بانک باید اختیار داشته باشد 
که در هر مورد پرداخت وام، ریســک بازپرداخت وام توسط مشتری را ارزیابی 
کند؛ نه اینکه هر کسی متقاضی وام باشد، بتواند این تسهیلات را دریافت کند. 
این موضوع فقط در مملکت ما وجود دارد و به همین دلیل، بانک های ما از نظر 

ساختار مالی، وضعیت بسیار اسفناکی دارند.«

فرامرز توفیقی گفت: اگر خیلی ساده، نرخ تورم را روی مداخل یا 
هزینه ها اعمال کنیم، ۴۰ درصدِ ۲۰ میلیون تومان که هزینه های 
حداقلی و بسیار تنزل یافته ی زندگی ست، می شود ۸ میلیون تومان؛ 
یعنی در ساده ترین حالت باید این ۸ میلیون تومان به پایه حقوق 

کارگران افزوده شود.
فرامرز توفیقی، فعال کارگری، در ارتبــاط با مذاکرات مزدی ۱۴۰۳ گفت: باید 
بپذیریم برای آغاز مذاکرات مزدی دیر شده است؛ متاسفانه دولت امسال از حربه ی 
تعویق مذاکرات مزدی برای به کرسی نشاندن اراده ی خود استفاده می کند تا به 
زعم خود با ایجاد نگرانی در میان کارگران شاغل و بازنشسته، نمایندگان کارگری را 
تحت فشار قرار دهد.وی تاکید کرد: هم دولت می داند و هم کارگران و کارفرمایان 
مطلعند که افزایش دستمزد یک امر بسیار واجب است و باید مذاکرات جدیِ آن 
قبل از آغاز اسفندماهِ هر سال کلید بخورد. باید بدانیم تعویق مذاکرات مزدی چیز 
جدیدی نیست و در شرایط آگاهی بالای کارگران نمی تواند کارکرد مطلوب دولت 

را داشته باشد.
دورنما مثبت نیست!

توفیقی با طرح این پرسش که »آیا دولت به عنوان بزرگ ترین کارفرمای کشور 
امسال هم به سیاق سال گذشته بر طبل بی قانونی به نام عدالت می کوبد یا قرار 
است قانون را اجرا کند« اضافه کرد: اگر به صحبت های آقای منظور، رئیس سازمان 
برنامه و بودجه توجه کنیم، درمی یابیم که دورنمای مثبتی از مذاکرات مزدی در کار 
نیست و قرار نیست ماده ۴۱ قانون کار در شورایعالی کار اجرایی شود.به گفته وی، 
به نظر می رسد اخیراً تمام دستورکارهای نشست های شورایعالی کار و سمت و 
سوی این جلسات را وزیر اقتصاد تعیین می کند، باید پرسید آیا رئیس شورایعالی 
کار عوض شــده است و قرار است وزارت اقتصاد برای مزد و مستمری جامعه ی 

کارگری تصمیم سازی کند؟
تعریفی مخدوش از »عدالت«

این فعال کارگری افزود: با کنار هم گذاشتنِ تمامِ واقعیت ها و اینکه رئیس سازمان 
برنامه و بودجه بازهم در صحبت های اخیر خود بر »عدالت مزدی« تاکید داشته، 
می بینیم به دنبال عدالت واقعی در تعیین دستمزد کارگران نیستند و فقط بر طبل 

توخالی عدالت می کوبند تا افکار جامعه کارگری را منحرف سازند.
دولــت در دو ســال اخیر مــدام ادعا می کنــد باید در افزایش مــزد و حقوق 
»عدالت« برقرار شــود؛ به این معنا که افزایش دســتمزد کارگران بایســتی به 
اندازه ی افزایش حقوق کارمندان باشــد؛ توفیقی در ارتبــاط با این رویکرد که 
در ذات خود ناعادلانه اســت؛ می گوید: سال گذشــته حداقل حقوق کارمندان 
کشــور ۸ میلیون تومان بود اما حداقل دستمزد کارگران ۵ میلیون و ۷۰۰ هزار 
 تومان. حداقل دســتمزد کارگران با بن کارگری و حق اولاد و حق مســکن به

 ۸ میلیون تومان رسید این در حالیست که حقوق کارمندان با حق عائله مندی و 
مزایای مزدی مختلف به ۱۰ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رسید؛ لذا تعریفی که از 
عدالت مزدی ارائه می کنند، کاملًا مخدوش و ناعادلانه است.وی ادامه داد: اگر واقعاً 
به دنبال عدالت هســتند، اول باید کف حقوق گروه ها را همسان و هم پایه سازند 
بعد درصدِ افزایش حقوق را یکسان در نظر بگیرند؛ در ثانی در شش ماهه ی دوم 
امسال، آقای مخبر با ابلاغ یک بخشنامه، پرداخت خدمات رفاهی را برای کارمندان 
دولت مصوب کرد، آیا این مزایای مزدی به کارگران تعلق گرفت؟ خیر، بنابراین این 

تعریف از عدالت، ناقض اصول اولیه ی عدل و عدالت است.

توفیقی با تاکید بر لزوم پایبندی به ماده ۴۱ قانون کار در مذاکرات مزدی کارگران 
گفت: ماده ۴۱ قانون کار، دو مولفه برای تعیین حداقل دستمزد مشخص کرده، تورم 
رسمی و نرخ سبد معیشت خانوار. امروز اوضاع معیشت کارگران آن چنان بحرانی ست 
که دیگر نیازی نیست برای محاسبه قیمت سبد معیشت، سراغ شاخص هایی مثل 
بعد خانوار یا میزان کالری مصرفی برویم؛ اگر فقط سبد غیرواقعی و مصنوعیِ حدوداً 
۱۴ میلیون تومانیِ ســال گذشته را در نظر بگیریم و برای ساده سازی نرخِ تورم 
رسمیِ ۴۳.۸ درصدی را روی آن اعمال کنیم درحالیکه علی القاعده برای محاسبه 
سبد معیشت خانوارهای کارگری باید تورمِ ۵۷ درصدی خوراکی ها اعمال شود، به 
یک سبد معیشت بیشتر از ۲۰ میلیون تومان می رسیم.به گزارش ایلنا ، او ادامه داد: 
بنابراین دولت در مذاکرات مزدی امسال، دو مولفه ی بدیهی و غیرقابل انکار پیش 
روی خود دارد، تورم بالای ۴۰ درصد و سبد معیشت بالای ۲۰ میلیون تومان؛ قطعاً 
در حداقلی ترین حالت، باید این دو مولفه در مذاکرات مزدی ۱۴۰۳ مبنا قرار بگیرد. 
حتی اگر خیلی ساده، نرخ تورم را روی مداخل یا هزینه ها اعمال کنیم، ۴۰ درصدِ 
۲۰ میلیون تومان که هزینه های حداقلی و بسیار تنزل یافته ی زندگی ست، می شود 
۸ میلیون تومان؛ یعنی در ساده ترین حالت باید این ۸ میلیون تومان به پایه حقوق 
کارگران افزوده شود.حالا سوال این است که آیا دولت به این امر رضایت می دهد؛ 
آیا لااقل ۸ میلیون تومان به پایه حقوق کارگران اضافه می شود؛ توفیقی در پاسخ 
به این سوال می گوید: شواهد و قرائنِ موجود نشان می دهد که امسال دولت هدفی 
جز تداوم و تعمیقِ سرکوب مزدی ندارد چراکه خودش یک کارفرمای بزرگ است، 
در واقع بزرگ ترین کارفرمای کشور است و تمایلی به افزایش عادلانه ی دستمزد، 

حتی یک افزایش بسیار حداقلی و ناکافی ندارد.
او تاکید می کند: قانون به روشنی تکلیف افزایش دستمزد کارگران و تصمیم گیران 
این حوزه را روشن کرده است لاجرم، آقای منظور به عنوان رئیس سازمان برنامه 
و بودجه، در جایگاه حقوقی ای نیست که در مورد دستمزد کارگران اظهارنظر کند 
یا بخواهد در تصمیم سازی ها تاثیر بگذارد. آقای منظور حتی هیچ جایی در ترکیب 
سه نفره ی نمایندگان دولت در شورایعالی کار ندارد. ایشان می تواند دلسوز جامعه ی 
کارفرمایی باشد اما نمی تواند در مورد دستمزد کارگران نظر بدهد.توفیقی خطاب 
به رئیس ســازمان برنامه و بودجه می گوید: باید بدانید دیگر نیازی به مدل ها و 
فرمول های دانشگاهی نیست؛ شرایط دستمزد و تورم در سال ۱۴۰۲ به خوبی و به 
عینه بر همگان ثابت کرد که در ایران چیزی به نام مارپیچ دستمزد و تورم وجود 
خارجی ندارد. شــرایط سال جاری نشان داد حتی اگر مزد را سرکوب کنیم، هیچ 
اتفاقی در نمودارهای تورمی نمی افتد؛ تورم سنگین و کمرشکن ربطی به دستمزد 
و افزایش آن ندارد.او تصریح کرد: دیدیم که دستکاری در سال پایه تورمی و اقلام 
ســبد تورمی، شاخص های تورمی را پایین نیاورد و  بازهم تاثیر چندانی نداشت. 
دیدیم که نتوانستند همان تورم ساختگی و دستوری را کاهش دهند؛ آقای منظور 
باید قبول کنید که حتی با ســرکوب مزدی نتوانستید به تورم وعده داده  شده ی 
۲۰درصدی تان برسید؛ پس بروید و ببینید عوامل واقعی تورم سنگین چیست؛ قبل 
از هر چیز سراغ بی انضباطی مالی دولت بروید که از قضا وظیفه ی اصلی سازمان 
برنامه و بودجه کشور، جلوگیری از همین بی انضباطی مالی ست؛ از خودتان سوال 
کنید که آیا در این زمینه موفق بوده اید؟ آیا توانسته اید جلوی افزایش بی امان نرخ 
ارز را بگیرید؟ این فعال کارگری در پایان گفت: باید ببینیم در چنین شرایطی، آیا 
نمایندگان کارگریِ شورایعالی کار در مقابل دولتِ سراپا کارفرمایی و چند نماینده 

کارفرمایان، قدرت چانه زنی موثر دارند. باید نشست و دید.  

پرداخت وام ازدواج زیر سایه اقتصاد دستوری نگرانی بابتِ قدرت چانه زنی کارگران؛ 

ماموریت  غیرممکن! حداقل 8 میلیون تومان به کف دستمزد اضافه شود

رئیــس مجلس گفت: مشــارکت مردم در انتخابــات با وجود 
طراحی های گوناگون دشــمنان حقیقتاً برآمده از وطن دوستی و 

علاقه به امنیت کشور و آگاهی سیاسی بود.
 محمد باقر قالیباف رئیس مجلس در ابتدای جلسه علنی مجلس با اشاره به حضور 
گسترده مردم در انتخابات گفت: پس از حضور پرشور مردم در انتخابات مجلس 
شورای اسلامی وظیفه خود می دانم از جایگاه خانه ملت از نقش آفرینی یکایک 
هموطنان و همه دست اندرکاران انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
تقدیر و تشکر کنم.وی افزود: از مجریان و ناظران به خصوص نیروهای امنیتی و 
انتظامی که با هوشمندی و درایت امنیت انتخابات را در سراسر کشور تامین کردند 
تشکر می کنم.قالیباف ادامه داد: انتخابات شکوهمند مجلس میانه تحریم های داخلی 
و خارجی چنان با نقش آفرینی مردم برگزار شد که همه ما را به طور مضاعف متوجه 
مسئولیت ها ی خود کرد. این مشارکت با وجود طراحی های گوناگون دشمنان حقیقتاً 

برآمده از وطن دوستی و علاقه به  امنیت کشور و آگاهی سیاسی بود.
قالیباف تصریح کرد: امیدوارم مردم با حضور پرشور در مرحله دوم انتخابات مجلس 

شورای اسلامی در حوزه های انتخابیه اعلام شده، مجاهدت خود را با شایستگی و 
شکوه تکمیل کنند.قالیباف بیان کرد: آنهایی که از حق رای خود استفاده کردند، 
ماجورند؛ البته ما درباره هموطنانی که به هر دلیل در این انتخابات مشارکت نداشتند 
نیز مســئولیم. نمایندگان منتخب تنها وکیل افرادی که به آنها رای داده و یا در 
انتخابات شرکت کردند، نیستند. باید نمایندگان منتخب خود را وکیل و خادم تمام 

مردم بدانند و در راستای تامین خیر عمومی تصمیم گیری کنند و صرفا در جلب 
رضایت حلقه طرفداران خود محصور نماند.

رئیس مجلس ادامه داد: امیدوارم ثمره فعالیت ما مسئولان بتواند رضایت اقشار 
مختلف مردم را چنان جلب کند که به ســیر صعودی مشــارکت در انتخابات 
آینده منجر شــود. برای این کار باید از هر چه به احیای امر ملی آســیب می زند، 
پرهیز کنیم و خیر عمومی را در دستور کار قرار دهیم.به گزارش تجارت نیوز،وی 
گفت: مــا به خوبــی می دانیم اگــر وضع اقتصادی کشــور رونق داشــت و 
بداخلاقی های سیاســی نبود، نرخ مشارکت در انتخابات متفاوت می شد. مردم با 
صندوق رای قهر نیســتند اما انتظار کارآمدی بیشتر دارند پس باید صندوق رای 
 کارایی و گره گشــای روزافزون خود را در کارآمد ســازی حکمرانی نشان دهد.

وی ادامه داد: نفس حضور و اصل مشارکت این تعداد مردم در انتخابات نشان از 
پایبندی به چارچوب های نظام و نگاه به صندوق و به مثابه کوتاه ترین و بهترین راه 
برای حل مشکلات است؛ با توجه به تقسیم کاری که برای تمرکز بر مسائل واقعی 
با قوه مجریه داریم، هرگونه اختلاف افکنی، حاشیه روی و دوقطبی سازی قابل قبول 

نیست چون علاوه بر مسئولیت وجدانی و شرعی، نارضایتی مردم را نیز به دنبال 
دارد.قالیباف تصریح کرد: ما پایه های همکاری دولت و مجلس شورای اسلامی را 
به نفع مردم در قالب برنامه هفتم توسعه محکم کردیم در دوره جدید نظارت موثری 
بر اجرای برنامه هفتم توسعه خواهیم داشت تا حقوق عامه احیاء شود و کارآمدی 

دستگاه حکمرانی افزایش یابد.
رئیس مجلس خطاب به نمایندگان اظهار کرد: از همکاران گرامی که در مجلس 
دوازدهم توفیق همراهی آنها را نداریم، برای همه زحمات شان در دوره یازدهم تشکر 
می کنم همچنین به برادران و خواهران ارجمندم که در دوره جدید به ترکیب مجلس 
شورای اسلامی می پیوندند، تبریک می گویم و ورود آنها را به کارزار همگرایی برای 
کارآمدی خوشامد می گویم.وی گفت: نه در درون مجلس و نه در همکاری با سایر 
قوا ما دستور کار دیگری جز افزایش کارآمدی نداریم برد تقنینی و نظارتی مجلس 

شورای اسلامی در خدمت این هدف خواهد ماند.
قالیباف در پایان بیان کرد: ما با رهبر فرزانه و بزرگوارمان عهد بسته ایم که فرصت 

ناشی از مشارکت مردم را در مسیر تحول قدر بدانیم.

اگروضعاقتصادیرونقداشتنرخمشارکتمتفاوتمیشد
قالیبافدرنطقپیشازدستور:

 درآمد دولت از مالیات خانه های خالی به ۴ میلیارد تومان هم نرسید!


